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Slovo starosty - Vánoce

Váš Martin Pelichovský, starosta

Vážení spoluobčané, milí přátelé,
náš obecní vánoční stromeček se za pár dní rozsvítí, což nám dává jednoznačně najevo,  
že tu brzy máme Vánoce a že se nezadržitelně blíží konec roku. 

Nastává opět sváteční čas, období, které pro většinu z nás patří k nejkrásnějším v roce. Jsou 
to dny adventu, ohlašující vánoční svátky. Čas klidu a pokoje, čas sladce vonícího cukroví, čas 
nazdobených vánočních stromků, splněných přání, rozzářených dětských očí, čas dárků a radosti 
s pohodou. Vánoce to nejsou jen dárečky  
a překvapení, ale především láska, porozumění a štěstí. Štěstí hlavně v tom, že jsme spolu.  
O Vánocích myslíme na ty, na kterých nám opravdu záleží. Vzpomínáme s láskou i na ty, kteří  
s námi ke štědrovečerní tabuli již usednout nemohou. Přeji Vám, ať je po vašem boku vždy někdo, 
s kým se můžete o to všechno krásné podělit. Věřím, že i Vy, v tento čas dokážete alespoň na 
chvíli zapomenout na všední shon a budete mcoi svátky prožít v radosti a pohodě.  

Přeji Vám z celého srdce ty nejkrásnější Vánoce.
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26.10. – Byl zapsán nový spolek v obci pod 
názvem Koutecká lípa, z.s., který je vedený 
Městským soudem v Praze. O jeho činnosti 
a plánech se více dozvíte v rozhovoru s jeho 
předsedou Ing. Filipem Manželem. Pokud 
budete chtít bližší informace, pište na email 
kouteckalipa@gmail.com 

28.10. – Se konalo slavnostní otevření naší per-
goly s grilem na hřišti. Setkání se zúčastnilo velké 
množství lidí z naší obce. Více na stránce 4. 

31.10. – Obdrželi jsme odpověď od Mgr. Jiřího 
Bejlovce, vedoucího oddělení pozemních ko-
munikací, Odboru dopravy, která se týká opravy 
mostu č. 39221-1 (z Kout na Úmyslovice). Tento 
most byl po několika jednáních zařazen na 
seznam mostů k opravě a předpoklad zahájení 
realizace komplexní rekonstrukce uvedeného 
mostu je po zpracování projektové dokumentace, 
vydání stavebního povolení a po soutěži na zho-
tovitele stavebních prací nejdříve v r. 2025, spíše 
však v jarních měsících r. 2026. 

3.11. – Nám Odbor výstavby a územního plá-
nování v Poděbradech zaslal územní souhlas s 
umístěním stavby jižní části oplocení hřbitova. 
Čekáme tedy na dotační výzvu, abychom poslé-
ze mohli po soutěži na zhotovitele stavebních 
prací vybudovat novou hřbitovní zeď. 

4. 11. – Prohlídky školní budovy, která se kona-
la s cílem zjištění názorů obyvatel na její další 
využití  
se nás celkem zúčastnilo 25 osob. Více se dočte-
te na stránce 6. 
 
4.11. – Členové rybářského kroužku se zúčastnili 
sledování výlovu rybníka Pustý v Dymokurech.  
Více se dočtete na stránce 6. 

 
 
 

4.11. – Josef Mika zorganizoval v prostorách OÚ 
vzpomínkový večer na Karla Hynka Máchu. Tuto 
přednášku si přišlo vyslechnout 16 osob. 

20.11. – Byly ukončeny stavební práce na pol-
ních cestách a komplexní úpravy zeleně.

25.11. – Byl před OÚ usazen letošní vánoční 
strom. Strom věnovali manželé Jandovi ze 
Šabaty a s jeho usazením pomohli naši rybáři. 
Děkujeme. 
 
26.11. – První společná „nedělní procházka“ 
občanů po nově vybudovaných polních cestách 
se konala od 9:30 za účasti zástupce investora 
(Pozemkový úřad ČR) pana Poděbradského. 
Dejte nám vědět, jak se vám cesty včetně přilehlé 
zeleně líbí a co na cestách postrádáte… 

2.12. – Bude na návsi probíhat akce „Přivítání 
adventu“. Dílny pro děti, divadlo, zpívání koled  
a další. Více na plakátu na poslední stránce.. 

2.12. – Myslivci z Honebního společenstva 
Jeřábník vás zvou na Poslední leč. Od 19 hodin 
ve staré hospodě U Pytláka v Netřebicích na vás 
čeká zábava s tombolou. Vstupné dobrovolné. 

5.12. – Mikulášská nadílka pro naše děti bude 
opět na návsi. Čert, Mikuláš a anděl přijdou do 
Kout  
v 17:30 hodin. Více se dozvíte na stránce 6. 

30.12. – Tradiční „Postání“ – společně se setká-
me se zbytky cukroví, vaječného likéru atd. na 
návsi od 15 hodin.

Informace z obce
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Jak jsme společně oslavili naši pergolu na hřišti
Hráli jsme si, zpívali, jedli, pili a povídali si…

Rozhovor 
s Filipem Manželem 

Filip Manžel bydlí v Koutech již 15 let,  
je ženatý a má dvě dcery. Je zaměstnán jako Agronom ve společnosti Farma Zdonín Agri. 
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Ahoj Filipe,
předně děkuji, že jsi přijal pozvání na rozho-
vor. Jsem si jistý, že každého zajímá to, čím 
se chce v Koutech nově založený spolek pod 
názvem Koutecká lípa, z.s. zabývat.
Můžeš nám v několika větách přiblížit poslání 
spolku? 
Spolek vznikl na základě událostí, které se v obci 
děly v souvislosti s územním plánem. Důležitým 
tématem pro spolek je tedy územní plán, ochrana 
přírody a svéráznosti Kout. Nechceme nesmyslně 
zastavovat obec a dělat tady satelitní čtvrti, které 
nic nepřinesou ani obci, ani občanům. Bohužel to 
vidíme všude okolo, kde tyto satelitní čtvrti rostou. 
Dalším je spolupráce s OÚ ohledně péče o zeleň 
v obci. Chceme vysazovat nové stromy, podílet se 
na jejich údržbě a například i více využívat plodů 
ovocných stromů pro užitek místních občanů. 
Dále bychom chtěli pořádat tématicky zaměřené 
dny pro děti i dospělé. 
O výstavbě už bylo napsáno a hlavně řečeno 
si myslím dost. A ještě určitě v budoucnu 
bude. Pojďme dále. Využívání plodů ovocných 
stromů pro místní občany zní jako dobrý ná-
pad. Uveď nějaký příklad? A pak ještě prosím, 
jakým způsobem se chcete podílet na údržbě 
obecních stromů? 
Chceme vyhlásit akci na zralé ovoce, které roste 
na obecních pozemcích. Může to být hezké se-
tkání občanů. Každý si natrhá podle svých potřeb, 
na štrúdl, koláč a podobně. A co se týká údržby, 
chceme začít s revidováním stavu výsadby šves-
tek u čističky. 
Ty jsi předseda, Ivana Kelymanová a Robert 
Mráz členové výboru. Kolik máte v současnos-
ti členů?
V současnosti máme 9 členů. 
Máte členy i mimo obec Kouty?
V současnosti ne, ale třeba se to změní.
Co mám udělat, pokud se budu chtít stát čle-
nem spolku a kolik mě bude stát roční členský 
příspěvek?
Zřídili jsme email: kouteckalipa@gmail.com, kam nám 
zájemci o členství mohou napsat, ale samozřejmě nás 
můžou oslovit i venku na ulici. Chystáme webové stránky  
a facebookový profil, kde budeme zveřejňovat naše aktivi-
ty, pozvánky atd. Členský příspěvek bude 300,- Kč za rok. 
Jak velký je roční rozpočet spolku a co z něho 
chcete zajistit?
Rozpočet je složen pouze z členských příspěvků, kte-
ré pokryjí základní potřeby spolku (platbu za web aj.). 
Budete se také zabývat sháněním financí na 
vaše projekty prostřednictvím různých grantů 
a podobně?
Spolek nebyl založen za účelem získávání dota-

cí. Aktivity spolku budou stát převážně na zájmu 
a ochoty lidí něco pro Kouty dělat a společně se 
potkávat.  Pokud bude v budoucnu potřeba do 
nějaké aktivity investovat větší finanční částku, 
máme jako spolek samozřejmě možnost získat 
různé granty a dary.
Jak by podle tebe měla obecně fungovat spolu-
práce mezi spolkem a obcí?
Spolupráci s OÚ beru jako zásadní. Mnoho ak-
tivit budeme pořádat na obecních pozemcích,  
ať údržba stromů, které jsou ve vlastnictví obce 
nebo využívání rybářské chaty se svolením ry-
bářů, kde chceme mít místo pro setkávání.  Dů-
ležité pro spolek budou také informace o různých 
výstavbách v obci. Ty je budeš určitě zveřejňovat  
v tomhle plátku, ale také bude důležitá komunikace  
a dohoda na kompromisu všech zúčastněných stran. 
Ochrana přírody je jistě důležitá, je to poslání. 
Každopádně vás my zastupitelé budeme ve 
smysluplné činnosti podporovat. Můžeš nám 
teď sdělit, o jakou podporu konkrétně spolek 
vůči obci žádá?
Nyní nám skutečně stačí pouze podpora ve vy-
užívání věcí, které jsem řekl v předchozí otázce. 
Čím se budete zabývat jako první? Co je podle 
tebe současná priorita?
Chtěli bychom si stanovit harmonogram plánova-
ných aktivit na rok 2024 a dále spolupracovat  
na úpravě zeleně v obci. 
A jak se stavíte k určení významného, či pa-
mátného stromu v naší vesnici? Co například 
pomoci s naučnou stezkou? Co organizovat 
besedy, přednášky? Naučné akce pro děti?
To je dobrá otázka. Přiznám se, že ani netuším 
která lípa je nejstarší v naší obci, možná ta u p. 
Vávry, podle mne je alespoň nejkrásnější (co se 
týče košatosti a mohutnosti). Co se týče naučné 
stezky, tak nevím, kde bychom ji udělali a jestli by 
o tom byl mezi občany zájem. Ale není to spolko-
vá priorita. Nechceme zastupovat obec v pořádání 
akcí pro děti. Myšlenka aktivit spolku je spíš spo-
lečně se setkávat jako rodiny a u toho si povídat 
na témata, která se nás dotýkají – rybářství, sadař-
ství, včelařství, ochrana a udržení vody v krajině, 
myslivost aj. Ideálně v terénu, s praktickými ukáz-
kami a zakončit to třeba společným posezením  
u jídla a pití.
Filipe, děkuji ti za rozhovor. Přeji si, aby byl 
spolek pro naší vesnici přínosem a naše spo-
lupráce fungovala trvale.

S Filipem Manželem
si povídal Martin Pelichovský
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Informace z obce / Pokračování ze strany 3

Výlov rybníka Pustý v Dymokurech

5. listopadu byli mladí rybáři, kteří se zúčastni-
li prázdninového kroužku, pozváni na výlov rybní-
ka Pustý v Dymokurech. Dokázali poznat i ostatní 
druhy ryb než jen kapra, což bylo milé překvapení. 
Za svou snahu, v učení lovu ryb o letních prázd-
ninách, dostali svoje první kapry a byli nasazeny 
„Na Louži“. Dostali jméno Karel a Kája. Vzhledem 
ke stálému zájmu těchto dětí chtějí Koutečtí rybáři 
v kroužku pokračovat.

Michal Hanousek, předseda spolku 
Koutečtí Rybáři, z.s

Mikuláš s čertem a andělem v Koutech.

Tak, jako v loňském roce bude mikulášská nadílka pro děti ve věku do 15 let probíhat na návsi. 
Pro ty, kteří nechtějí zavítat na náves jsme zajistili Mikuláše, anděla a čerta, kteří budou opět chodit 
po domech. Pro tento účel stačí napsat textovou zprávu pro objednání do konkrétního domu v Kou-
tech a orientačního času na telefonní číslo 602 616 465 (Marie Nováková Kovářová). Upozorňujeme,  
že děti obdrží ve dne 5.12. obecní nadílku pouze na návsi. Rodiče dětí, co nebudou na návsi  
si mohou pro nadílku přijít na OÚ ve dnech 6.12., 11.12 a 13.12. v úředních hodinách.

Do 13. listopadu jste měli možnost rea-
govat na výzvu a zaslat svůj názor na využití 
budovy bývalé školy. Někteří z vás se účastnili 
prohlídky školních prostor. A jak to dopadlo? Se 
záměrem vytvoření mateřské školy souhlasíte. 
Dále chcete ponechat školní zahradu k užití i ši-
roké veřejnosti. A pokud by to šlo, chcete navíc 
k mateřské škole vybudovat komunitní centrum 
s kavárnou pro naše občany. Všem, co jste se 
o svůj názor s námi podělili mockrát děkujeme. 
Je to pro nás důležité. Na veřejném zasedání 
Zastupitelstva dne 15.11.2023 bylo i na základě 
vašich názorů rozhodnuto o záměru vybudovat 
v prostorách bývalé školy mateřskou školu. 
Prvním krokem, který nás teď čeká, je vytvořit 
kompletní projekt této stavby.

Budova naší školy
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Koutecká kronika – díl desátý

Rok 1955 - Koutecké družstvo nezískalo  
socializací vesnice větší stájové prostory, jako jiná 
družstva. Dobytek byl proto umístěn na mnoha 
místech. Tuto roztříštěnost ustájení nemohlo druž-
stvo nějak posílit. Naopak bylo brzdou pokroku. 
Už minulé léto se ozývaly hlasy po stavbě kraví-
nu, ale ty byly přijímány s různými pocity. Někteří 
družstevníci ho nechtěli ze sobeckosti a mnoho 
z neporozumění době. Z počátku totiž působila 
nepřátelská propaganda a šeptanda v mnohých 
hlavách zmatek, že to všechno praskne a zase 
se bude hospodařit soukromě. Nač tedy kravín? 
Proto ke schválení na členské schůzi došlo až  
v roce 1955.

Na stavbu kravína byly potřeba peníze. Druž-
stvo potřebovalo uzavřít peněžní úvěr ve výši 350 
000,-Kč. To byl problém hodně velký, neboť po vsi  
se roztrušovali neuvěřitelné věci. Hovořilo se na-
příklad to, že záruka na zaplacení úvěru bude 
převedena na hospodářství jednotlivých družstev-
níků, a že ti to nakonec budou platit. To bylo na-
konec příčinou toho, že dvakrát se sešla členská 
schůze za malého počtu členů a nemohla se tak 
na zápůjčce usnésti. Úvěr byl později přece jen 
schválen. Dne 30. března 1955 vyměřili inženýři 
KNV základy nového kravína a to hned za vsí, 
na levé straně silnice k Úmyslovicům. Svážel se 
materiál. Dne 24. října 1955 se začalo s přípravou 
stavby. Na staveništi se postavila bouda a zača-
la dělat studna. Tyto práce řídil zedník, Václav  
Volejník mladší, z čísla popisného 89. Od 1. listo-
padu pracovat přestali a řemeslníci odešli. Cihly se 
však dále vozily. Tak skončil první rok větší stavby 
v Koutech. Před tím se u nás stavělo naposledy  
v roce 1940, kdy si Josef Vurm vystavěl pod školní 
zahradou obytné stavení č.p. 121.

Nová stavení se sice u nás nestavěla, ale hod-
ně se začalo přestavovat. Bouraly se staré pece, 
zvětšovala se okna, zaváděl se vodovod, zhoto-
vovali se u domů betonové chodníky, a někteří 
majitelé domů si nechali udělati i novou fasádu. 
Většinou to byli dělníci, kteří si vylepšovali svá 
obydlí. Se zavedením vodovodu souvisela i vnitřní 
úprava domu. Občané si začali stavět koupelny 
a prádelny, a to od té doby, kdy se po měnové  
reformě objevily na trhu pračky ve větším množství.  
V tomto roce byly dokončeny před školou be-
tonové chodníky a to vchod do školy, chodník k 
desce padlých a k bytu č.p. 81. Hlavní chodník 
před školou byl zhotoven v akci Z již v roce 1952.  
 
 
 

Pro nedostatek cementu se nemohly tehdy udělat 
i vchody.  Při této akci pracovali rodiče zdarma. 
V roce 1955 byl placen jen zedník.

Hůře šla práce s výstavbou kanalizace v Kou-
tech, jak se na tom v březnu usnese MNV. Ob-
čané zhotovili brigádnicky jen 41 metrů a to  
v Netřebské ulici z příkopu za Josefem Čermákem 
č.p. 119 přes silnici. V Poděbradské ulici udělal od 
Jana Němce č.p. 86 za Vančurou kanalizaci stavi-
tel František Šíma z č.p. 13 výměnou za pozemky 
v „bejkovně“ v roce 1946.

MNV chtěl zřídit čekárnu autobusů. Proto si za 
tím účelem koupil od ČSD starý vyřazený vagón. 
Přidělený vagón se však na čekárnu nehodil. Udě-
lala se z něj kůlna u MNV. A tak bylo rozhodnuto, 
že se postaví čekárna zděná. Autobus ČSAD tu 
jezdil pravidelně od roku 1945 a to třikrát denně. 
Z Poděbrad, přes Pátek do Kout a Dymokur. Pro-
tože se od 15. dubna válcovala silnice od Ostrova 
do Kout, jezdil autobus přes Netřebice. Jindy jezdil 
přímo z Úmyslovic do Kout.

Většina domů v Koutech je bez izolace a tudíž 
vlhkých. Škola má jednu třídu a kabinet vlhký. 
Proto někteří majitelé domů si od místních zední-
ků nechávají zřídit izolaci. Zedníci přitom hlavní zdi 
domu podřežou a do mezery při zemi vloží deh-
tovou lepenku. Je to práce zdlouhavá, těžká, ale 
domek je potom suchý.  U některých domů to jde 
lehčeji, protože jsou stavěny z cihel bačkor, jako  
v Poděbradské ulici.

Už od voleb 1954 vykonával agendu MNV tzv. 
večerní tajemník. 5. října byl zvolen za odstoupi-
všího nový tajemník MNV. Stal se jím dělník Bo-
huslav Mrázek. Tuto práci vykonával za měsíční 
plat 260,-Kč. Jmenovaný tajemník bydlel ve škole 
v č.p. 81, kde byla dříve knihovna.

Dne 16.1. 1955 byla zřízena v Koutech odbočka 
Československého Červeného kříže. První před-
sedkyní se stala Emílie Matějková, č.p. 63.

11. prosince byl převzat a propachtován pro Čer-
vený kříž dům Josefa Pokorného, č.p. 80, neboť 
se majitel odstěhoval do Benešova. Roční nájem 
činí 420,-Kč. V tomto domě pak byla zřízena dět-
ská poradna pro Kouty a Úmyslovice. Dojíždí sem 
dětská lékařka jednou měsíčně z Poděbrad.
 
V kronice se toho píše o roku 1955 mnohem více 

a tak si o tomto roce společně počteme i příště.

Podle kroniky zpracoval 
Martin Pelichovský
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